
 تشکر
از گشت نامحسوس کنترل تاکسیرانی بابت کنترل و برخورد 
با رانندگان متخلف که در مناطق جنوب و غرب تهران فعالیت 
می کنند، متشکریم و تقاضا داریم در شب ها و روزهای بارانی 
نظارت را بیشتر نمایند. زیرا رانندگان تاکسی فقط دربست، 
آن هم با مبالغ بالا مسافر سوار می کنند و در خط خود مسافر 
جابه جا نمی کنند و معمولاً بیشتر از تعرفه مقرر شده کرایه 

دریافت می کنند. 
کریمی از تهران 

جمع آوری معتادان
جمع آوري عوامل توزیع کنندگان و فروشندگان مواد مخدر 
توسط نیروي پرتلاش انتظامي قابل تقدیر است ولی روبه روی 
بیمارستان بهارلو تهران افراد معتاد در فضای سبزی که روبه روی 
این بیمارستان دقیقا زیر پل جوادیه جمع می شوند و اتوبان زیر 
پل را به صورت یک طرفه بالا می روند و موجب سلب آسایش 
مردم و رانندگان شده اند. جا دارد مسئولان نیروی انتظامی 

سری هم به این محل بزنند تا این نابسامانی ها رفع شود. 
یک شهروند از تهران

 صداوسیما  
از صدا و سیما متعجبم که هر چند روز یک بار گزارش مردم 
اروپا را پخش می کنند و حتی با تک تک بیکاران مصاحبه و 
درددل آنها را گزارش می دهند ولی دریغ از یک مورد گزارش در 
مورد جوانان تحصیل کرده بیکار خودمان؟! این در حالی است 
که بیکاران اروپایی حقوق بیکاری دارند ولی جوان تحصیلکرده 
بیکار ما سربار پدر و مادر و در نهایت جامعه می شوند. باید فکر 

اساسی برای این مساله کرد. 
بنگر از تهران 

موتورسواران
مدتي بود که نیروي انتظامي توجه زیادي به موتورسواران 
داشت و اگر بدون کلاه اقدام به تردد مي کردند جریمه مي شدند 
اما در حال حاضر موتورسواران با سرعت زیاد و بدون گذاشتن 
کلاه در سطح شهر مانور می دهند مخصوصا صبح ها در تونل 
توحید این موتورسوارها خطرات زیادی برای ماشین های دیگر 
دارند. انتظار مي رود نیروي انتظامي از حرکت موتورسواران 

متخلف جلوگیري کند. 
کمالی از تهران 

 خشکسالی ادامه دارد
 مازیار غلامی، مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران با 
ارائه گزارشی از دما و بارش تهران طی آذر ماه، گفت: طی سه 
ماه آینده دمای هوا یک درجه بیش از حد نرمال و متوسط 
بارش ها نیز در بهترین شرایط در حد نرمال پیش بینی 
می شود. با توجه به فرایند خشکسالی از سال گذشته، 
بارش های چند روز گذشته نیز برای جبران کم بارشی ها 
کمکی نکرده و خشکسالی همچنان ادامه و لزوم مصرف بهینه 
و صرفه جویی در آب وجود دارد. او درباره میزان بارش های 
آذرماه اظهار کرد: تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی از 
ایستگاه های هواشناسی استان بیانگر آن است که طی آذر ماه 
حدود 13.6 میلیمتر باران به صورت پهنه ای در استان تهران 
اتفاق افتاده است که نشان دهنده کاهش ۷1 درصدی بارش 
نسبت به دوره آماری بلند مدت و سال قبل است، این موضوع 
در حالی است که اکثر استان های کشور تحت تاثیر کم بارشی 
قرار دارند به گونه ای که کل کشور از ابتدای سال زراعی 
تا پایان آذر با کاهش ۴۰ درصدی بارش روبه رو بوده است. 
مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران، ادامه داد: بررسی 
بارش از ابتدای سال زراعی تاکنون نشان دهنده آن است 
که استان تهران هفتمین استان کشور بوده که بیش ترین 
کاهش بارش را داشته است. همچنین از نظر توزیع مکانی 
نیز همانند ماه قبل بارش در همه شهرستان های استان در 
مقایسه با بلند مدت و سال قبل کاهش داشت و بیش ترین 
کاهش بارش به ترتیب مربوط به شهرستان های شمیرانات، 
دماوند فیروزکوه، ملارد، پردیس و تهران بوده است.  غلامی 
درباره وضعیت دما در ماه گذشته گفت: بررسی و تحلیل 
مقادیر ثبت شده دمای هوا همچون متوسط دما، دمای 
حداقل و دمای حداکثر در ایستگاه های هواشناسی استان 
بیانگر افزایش دما در آذر است چراکه متوسط دمای هوای 
استان تهران در این ماه 6 درجه سلسیوس بوده و در مقایسه 
با بلند مدت حدود 1.3 درجه سلسیوس افزایش داشته این 
در حالی است که متوسط کمینه دما 1۴ درجه سلسیوس 
و متوسط بیشینه دما 1.3 درجه سلسیوس افزایش داشته 
است. او ادامه داد: به عبارت دیگر آذر ماه سالجاری در مقایسه 
با بلند مدت به طور نسبی گرمتر بوده است و از نظر توزیع دما 
در شهرستان های استان نیز تمامی شهرستان های استان با 
افزایش دما روبه رو بوده اند که بیش ترین افزایش دما مربوط 
به شهرستان های ورامین، شهریار، قدس و قرچک است. 
مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران همچنین درباره 
میزان بارش ها طی چند روز اخیر در تهران، اظهار کرد: 
قبل از این بارندگی ها تهران با حدود ۷۰ درصد نسبت به 
دوره آماری بلندمدت با کاهش بارندگی روبه رو بود که این 
بارش ها این آمار را به 61 درصد کاهش داد و حدود ۸ درصد 
به بهبود شرایط کمک کرد. او با تاکید بر اینکه وضعیت آب و 
بارندگی همچنان در شرایط نامطلوبی قرار دارد، گفت: این 
بارش ها بخش  کوچکی از کاهش بارش را جبران کرد اما 
همین 61 درصد کم بارشی موجود نسبت به بلندمدت میزان 
چشمگیری است و خشکسالی همچنان ادامه دارد. بر اساس 
آمارهای جدید می توان گفت تهران نسبت به سال گذشته 
حدود ۵۰ درصد کاهش بارندگی دارد و باتوجه به اینکه سال 
گذشته نیز بسیار کم بارش و خشک بود، کم بارشی در تهران 

همچنان وجود دارد. 

 آرمان ملی: کمبود دارو؛ یکی از مشکلات 
شهروندان ایرانی است که به ویژه در ماه های 
اخیر بیشتر نمود بیرونی و ملموس پیدا کرده. 
برای درک بهتر این مشکل کافیست سری به 
مراکز تهیه دارو از داروخانه ها تا مراکز مرکزی 
و خاص مانند مرکز مربوط به هلال احمر 
در خیابان طالقانی تهران و... سری بزنید. 
آنجاست که با صف های طویل و انتظارهای 
طولانی بیماران و بستگان و همراهانشان 
مواجه می شوید؛ انتظاری که گران بودن و 
بالارفتن ناگهانی قیمت انواع دارو را به حاشیه 
رانده و دستیابی به دارو به مساله اصلی بدل 
شده. هرچند که همین بالا رفتن قیمت ها در 
کنار کمیابی و نایابی برخی داروها منجر شده 
که بسیاری از بیماران نتوانند داروهای مورد 
نیاز خود را تهیه و روند درمانشان را ادامه 
دهند. حالا مشاور رسانه ای رئیس سازمان 
غذا و دارو گفته »برای 1۰6 قلم دارو در ایران 
کمبود بحرانی و موجودی زیر یک ماه وجود 
دارد. به گفته سجاد اسماعیلی »طی یک ماه 
و نیم گذشته،  مقدار داروهایی که زیر یک 
ماه، موجودی داشت، 22۰ قلم بود و حالا 
نیز تلاش داریم که تعداد کمبودها را باز هم 
کاهش داده و ذخایر این داروها را افزایش 
دهیم.« اسماعیلی همچنین گفته »برای 
6۰ درصد داروها در حال حاضر در ایران، 
ذخیره بالای شش ماه وجود دارد.« به گفته او 
به کمبود داروهایی که زیر یک ماه موجودی 
داشته باشند، در اصطلاح، کمبودهای بحرانی 
دارو گفته می شود. همان طور که گفته شد، 
کمبود دارو یکی از مشکلات اجتماعی مردم 
ایران است که در ماه های اخیر چهره ای 
نمایان تر از خود نشان داده؛ مسئولین اغلب 
در صحبت هایشان پیرامون این مساله، به 
بحث تحریم های بین المللی اشاره کرده و آن 

را دلیل کمبود دارو برمی شمارند. 
 تعریف مبهم کمبود دارو

در کانال تلگرامی سازمان غذا و دارو، از 
قول اسماعیلی، مشاور رسانه ای این سازمان، 
نوشته: »اکنون می خواهم این خبر را به 
مردم بدهم که موجودی دارویی شش ماهه 
کشور بیش از 6۰ درصد است. یعنی 6۰ 
درصد از موجودی داروهای ما به بیش از 

شش ماه رسیده است. تلاش می کنیم این 
مقدار را افزایش دهیم و از هر دارویی به ویژه 
داروهای مهم و ضروری موجودی کافی 
داشته باشیم و در چند ماه آینده بر اساس 
پیش بینی جدید، داروها به حدی باشد که 
مردم نیایند.« این مشاور رسانه ای با اشاره 
به کمبود بحرانی 1۰6 قلم دارو و توضیح واژه 
بحرانی به معنای موجودی کمتر از یک ماه، 
در کانال مربوطه گفته است که »در حوزه 
نظارت بر کمبود دارو و مدیریت رویدادهای 
زنجیره تامین، سازمان غذا و دارو از ادارات 
مختلف استعلامات و گزارش هایی برای 
رفع کمبود دارو دریافت می کند. یکی از 
بخش هایی که این گزارش ها را دریافت 
کرده، سامانه TTAC است، طبق سیاست 
شناسایی، در صورتی که شرکتی به مدت 
یک تا چند ماه کمتر از حد معمول دارو وارد 
یا تولید کند، این هشدار به صورت خودکار 
صادر می شود. با توجه به اینکه ممکن است 
در ماه های آینده عرضه این دارو کاهش پیدا 
کند و منجر به کمبود شود.« او افزوده: »در 
عین حال یکی از مهم ترین گزارش هایی که 
دریافت می کنیم از ادارات کل غذا و داروی 
استان است. استان ها کمبودهای موجود 

در سطح عرضه و داروخانه را جمع آوری 
می کنند و به صورت هفتگی به سازمان غذا 
و دارو اطلاع می دهند. قبل از اینکه وضعیت 
باثبات شود، این کسری ها را به صورت ماهانه 
اعلام می کردند، اما اکنون که مدیریت کسری 
فوریت بیشتری دارد، این کسری ها را به 
صورت هفتگی اعلام می کنند. گزارش دیگری 
از انجمن داروسازان، شرکت های توزیع دارو 
و غیره دریافت شده است. سازمان غذا و دارو 
این گزارش ها را برای ایجاد خلاصه دریافت 
می کند.«این کانال به نقل از اسماعیلی، 
درباره تعریف در حوزه کمبود دارو، گفته: 
»سازمان غذا و دارو بر مبنای نظر خبرگان 
این حوزه، از کمبود دارو تعریف خاصی دارد 
و برپایه آن، کمبود دارو بدین معناست که 
در یک ماه مولکول دوز دارویی دچار کمبود 
باشد، اما داروهایی که تولید داخلی دارند و 
واردات شان محدود یا ممنوع شده، است حتی 
اگر پزشک آنها را تجویز کند، از نظر سازمان 
غذا و دارو در زمره کمبود دارویی محسوب 
نمی شود؛ از این رو کمبودهای دارویی تعریف 
خاص خود را دارد و برند وارداتی دارویی که 
مشابه تولید داخل دارد، در شمول کمبودها 

محسوب نمی شود.«

 تحریم ها بالاخره موثرند یا نه؟
اما همان طور که گفته شد، مسئولان نه 
در اغلب بلکه در تمام مواقع، علت کمبود 
دارو را به تحریم ها منتسب می کنند، چندی 
پیش، نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان با 
بیان اینکه آمریکا ما را تحریم دارویی نکرده 
است، گفت: ایران داروهای تولید شده از 
کمپانی های آمریکایی را از دفاتر این کمپانی ها 
در کشورهای اروپایی مانند هلند و یا روسیه 
خریداری و وارد می کند؛ آمریکا دارو را تحریم 
نکرده ولی مکانیزم مالی ما محدود شده است. 
مجتبی بوربور در پاسخ به این پرسش خبرنگار 
ایلنا که آیا نوسان های نرخ ارز بر روند واردات 
دارو تاثیر گذاشته است؟ گفته بود: نوسان های 
ملموسی  اثر  نیمایی  قیمت  در  ارز  نرخ 
نمی گذارد چراکه وزارت بهداشت ارز حاصل 
از واردات دارو را تخصیص می دهد؛ ۵ درصد 
تغییر در نرخ نیمایی اثری در بازار نمی گذارد 
و پیش بینی تغییر متاثر از نوسان نرخ ارز 
نداریم؛ به نظر می رسد نوسانات در تامین ارز 
چالش هایی را ایجاد کند و تامین ارز دیر و زود 
 شود. این فعال اقتصادی در پاسخ به این پرسش 
که افزایش قیمت دارو از توان مردم خارج شده 
است آیا دولت در این زمینه برنامه ای دارد، 
گفته بود: طرح دارویار یا همان واقعی سازی 
قیمت ها در یک بازه زمانی مشخص درست 
اجرا شد اما ادامه پیدا نکرد؛ دولت باید نقدینگی 
را وارد چرخه دارویی تولید و پخش کند و 
بودجه بیمه گذاران را بدهد و بیمه ها مطالبات 
داروخانه ها را بدهند و در نهایت این پول به 
پخش و تامین کنندگان برسد. او با اشاره به 
تورم موجود در کشور، به این نکته اشاره کرده 
بود که: قیمت دارو نیز متاثر از تورم است؛ 
واردات دارو همچنان با ارز ترجیحی انجام 
می شود و قرار است در سالجاری واردات دارو 
با ارز نیمایی انجام شود. به نظر من صنعت 
دارو به دنبال سودهای غیرواقعی نیست و 
حمایتی عمل می کند.  نایب رئیس اتحادیه 
واردکنندگان دارو  گفته بود که: 9۵ درصد از 
تعداد داروهای کشور، در داخل کشور تولید 
می شود و ۵ درصد آن را وارد می کنیم ارزش 
داروهای وارداتی گران است و 2۵درصد از 

ارزش داروهای ما وارداتی است. 
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نگــــره

 هشدار هواشناسی درباره 
تشدید آلودگی هوا در تهران 

سازمان هواشناسی درباره تشدید آلودگی 
هوا از روز گذشته تا روز یکشنبه هفته آینده در 
شهرهای تهران، کرج، تبریز، اراک و اصفهان 
هشدار سطح زرد صادر کرد. همچنین براساس 
کیفیت  کنترل  شرکت  اطلاعات  آخرین 
هوای تهران روز )۷ دی ماه( کیفیت هوا در 
شرایط ناسالم برای گروه های حساس در1۷ 
ایستگاه قرار داشته. سازمان هواشناسی در 
این شرایط جوی توصیه می کند هموطنان 
از تردد غیرضروری و انجام فعالیت فیزیکی و 
ورزشی در فضای باز پرهیز کنند. گفتنی است 
که شاخص کیفیت هوا )AQI( به پنج دسته 
اصلی تقسیم بندی می شود. بر اساس این 
تقسیم بندی از عدد صفر تا ۵۰ هوا پاک، از ۵1 
تا 1۰۰ هوا قابل قبول)سالم( یا متوسط، از 1۰1 
تا 1۵۰ هوا ناسالم برای گروه های حساس، از 
1۵1 تا 2۰۰ هوا ناسالم برای همه گروه ها، از 
2۰1 تا 3۰۰ هوا بسیار ناسالم و از 3۰1 تا ۵۰۰ 

شرایط کیفی هوا خطرناک است. 

80 درصد تور های گردشگری 
سال نو میلادی در یزد لغو شد

 به گفته روسای جامعه هتلداران یزد 
و کرمان هر دو استان با کاهش قابل توجه 
توریست خارجی و داخلی مواجه هستند و 
بخش قابل توجه تورهای رزرو شده هم لغو 
شده   اند. امیر ناصرالدین طباطبایی، رئیس 
جامعه هتلداران یزد در این باره می   گوید: 
عمده تورهایی که برای ژانویه و سال نو میلادی 
قرار بود در یزد برگزار شود لغو شده است. 
او نرخ ۸۰ درصد را برای لغو این تورها عنوان 
کرده و گفته: متأسفانه ما برای اینکه بتوانیم 
مشتریان خود را نگه داریم ناچاریم شرایط 
رابرای آنها سهل بگیریم .او درباره دلایل لغو 
این تورها مقوله ایران   هراسی را مهم ترین 
عامل می   داند و توضیح می دهد: مشکلاتی 
که برای برخی گردشگران در کشورمان پیش 
می   آید باعث شده به تصویر بازار گردشگری 
لطمه وارد شود    از این روست که مهم ترین 
عامل در عدم استقبال توریست   های خارجی 
به مقوله ایران   هراسی برمی   گردد و مسئولان 
باید برای آن چاره   ای بیندیشند. به گفته رئیس 
جامعه هتلداران،     استان یزد در این زمینه هم 
اوضاع خوبی ندارد. او می   افزاید: نسبت به 
برآوردهایی که داشتیم ۷۰ درصد با کاهش 
مسافر مواجه هستیم. متأسفانه دولتمردان و 
متولیان تصمیماتی می گیرند که این تصمیم   ها 
و سیاست ها گردشگری کشور را با چالش 
جدی مواجه می کند و از نمونه آنها می توان 
به اختلال در اینترنت اشاره کرد. محمدرضا 
بهرامی، رئیس جامعه هتلداران کرمان نیز از 
کنسل شدن بخش اعظم تورهای خارجی به 
این استان در تعطیلات سال نو میلادی خبر 
می دهد و می گوید: 9۰ درصد مسافران خارجی 
خود در این بازه زمانی را از دست داده   ایم. او 
ادامه می دهد: نا آرامی   های اخیر باعث شده 
توریست   ها تمایل اندکی برای سفر به کشورمان 
داشته باشند،     تنها تعدادی توریست متفرقه 
داریم و گروه   ها همه سفرشان را لغو کرده   اند. 
رئیس جامعه هتلداران کرمان با اشاره به اینکه 
در این فصل گردشگران داخلی برای مشاهده 
کلوت   های شهداد به کرمان سفر می کردند،     
می گوید: البته در دی ماه سالروز شهادت 
سردار سلیمانی را داریم که گروه   هایی برای 
شرکت در مراسم به کرمان سفر می کنند. با این 
حال متأسفانه بسیاری از شرکت کنندگان در 
مهمانسراهای دولتی اسکان داده شده و هتل   ها 
کمتر در این زمینه در نظر گرفته می   شوند. به 
گفته بهرامی استان کرمان ۷2 هتل دارد. او 
اضافه می کند: این تعداد هتل در کنار سایر 
گزینه   های اقامتی کرمان را به گزینه   ای مقبول 
برای سفر تبدیل کرده است. از این رو ما از طرح 
حراجی سفر در بهمن ماه استقبال می   کنیم هر 
چند که در این زمینه فعلا با ما هماهنگی انجام 

نشده است. 
 

زیرساخت های تهران برای 
مقابله با بحران آماده نیست

 یک عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه 
زیرساخت های شهر تهران برای مقابله با 
بحران آماده نیست، گفت: در کل اداره پایتخت 
نیازمند یک عزم ملی است. در شرایط عادی 
یعنی همین الان که ما در حال اداره شهر 
هستیم اگر در حوزه حمل و نقل حمایت 
ملی وجود نداشته باشد وضعیت بدتر خواهد 
شد. ناصر امانی، ادامه داد: اگر چنانچه در 
تهران بحرانی ایجاد شود، مدیریت آن توسط 
شهرداری سخت است، البته منظور فقط این 
دوره مدیریت شهری نیست بلکه در دوره های 
گذشته هم این چنین بوده و مدیریت شهری 
در هر دوره ای اگر بحرانی در شهر ایجاد شود 
با مشکل مواجه می شود. از همین رو گفته اند 
که مدیریت بحران شهر تهران با وزیر کشور 
باشد، چراکه شخصیت ملی است و می تواند 
همه امکانات کشور را برای نجات شهر تهران 
در شرایط بحران بسیج کند. این عضو شورای 
شهر تهران تصریح کرد: به اعتقاد من متأسفانه 
زیرساخت های شهر تهران به هیچ عنوان برای 
بحرانی مانند زلزله با ریشتر بالا که منجر به 
فاجعه ای در تهران شود، در هیچ زمینه ای اصلا 
آماده نیست. ما متأسفانه در این زمینه مشکل 

داریم و باید برای آن فکر اساسی شود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

مشکل کمبود دارو به ویژه در ماه های اخیر، مشکلاتی برای بیماران و همراهان آنها به وجود آورده؛ مسئولین می گویند که این مشکل در حال رفع است   

    کمبود بحرانی 106 قلم دارو 
   مشاور رسانه ای رئیس سازمان غذا و دارو در ایران با اشاره به تلاش های سازمان متبوعش اعلام کرده داروهای بحرانی 220 قلم بودند و برای 60 درصد داروها 

ذخیره بالای6 ماه وجود دارد

وضعیت  به  نسبت  بهداشت  جهانی  سازمان   ً    اخیرا
درحال تحول در چین با افزایش گزارش های بیماری شدید، 
ابراز نگرانی کرده است. طبق گفته های مدیر کل این سازمان، 
در حالی که مرگ ومیر ناشی از کووید از زمان اوج جهانی خود 
بیش از 9۰درصد کاهش یافته است، هنوز ابهامات زیادی 
در رابطه با این ویروس وجود دارد که نمی توان به طور قطعی 
نتیجه گیری کرد که آیا این بیماری همه گیر به پایان رسیده 
است یا نه. هرچند که وضعیت فعلًا در کشور ما مطلوب است، 
اما این وضعیت به منزله مصون بودن در برابر هجوم موج جدید 
نیست. در چنین شرایطی به منظور پیشگیری از ورود موج 
جدید در کشور، استفاده از ماسک و رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی کمافی السابق ضرورت دارد. افرادی که بیشتر از 6 ماه 
از تزریق آخرین دوز واکسن شان گذشته نیز می توانند جهت 
دریافت دوز یادآور به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند. در 
همین خصوص دکتر حسین کرمانپور با تجربه کار در اورژانس 
بیمارستان سینا در گفت وگو با خبرآنلاین، از احتمال بروز موج 
جدید کرونا و نحوه مقابله با آن می گوید: »سویه جدیدی در کار 
نیست و خطر قابل توجه، ناشی از همان سویه های پیشین اما از 
نوع جهش یافته تر است و بر اساس آخرین اخبار و اطلاعاتی که 
در دسترس است، شدت بیماری زایی آن بالاست. این ویروس 
با جهش های پیشرفته، توانایی خود در فرار از واکنش های 
ایمنی را تقویت می کند و به اصطلاح ایمنی گریز می شود. اینکه 
آیا موج جدیدی وارد کشور ما خواهد شد یا نه، باید گفت که 
شدیدترین تدابیر ایمنی و بهداشتی هم یارای مقابله با هیچ 
ویروسی را ندارد؛ در واقع هیچ راهی برای جلوگیری از ورود 

ویروس به داخل یک کشور نیست.«
 همه چیز درباره موج احتمالی جدید کرونا

دکتر کرمانپور در خصوص ورود موج جدید کرونا در ایران، 
گفته »تا کنون گزارشی مطرح نشده، اما این مساله بدین 
معنا نیست که کشور ما از ورود موج جدید مصون است. 
حتی مقاومت ها و اقدامات پیشگیرانه در سطح جهانی که 
در سویه های پیشین هم شاهد آن بودیم، نشان داد که با 
وجود مراودات جهانی، هیچ راه گریزی نیست و همواره در 
تمام کشورها امکان ورود و خروج ویروس وجود دارد. البته 
موضوع نگران کننده ای نیست و با توجه به آمارهای جهانی، 
احتمال ورود ویروس به ایران هم هست؛ مهم این است که 
میزان آمادگی کشور میزبان در برابر ویروس چگونه باشد، 
که ما با تجربه سه ساله ای که در این راستا کسب کرده ایم و 
اطلاع رسانی های گسترده ای که در این زمینه صورت گرفته، 
هم ارگان های ذی ربط و هم مردم تقریباً از نحوه مقابله با این 
بیماری آگاه هستند؛ مگر اینکه ویروس عملکرد جدیدی پیدا 

کرده باشد و نیاز به اطلاع رسانی جدیدتری باشد.« او درباره 
وجه تمایز موج بعدی کرونا با موج های قبلی، توضیح داده که 
»خوشبختانه بیماری کرونا، بعد از موج پنجم و ششم و پس از 
شیوع سویه اومیکرون، تغییر چندانی در عملکرد خود نداشت 
و تا حدی قابل کنترل شد. هرچند که پیش تر از این هم رفتار 
ویروس های جهش یافته بسیار شبیه به ویروس اولیه بود و 
حدود 1۰ تا 2۰ درصد، آن هم در نوع علائم و نحوه انتشار، دارای 
تفاوت هایی بود؛ به طور مثال در نوع دلتا شدت بیماری زایی 
بیشتر و انتشار آن کمتر بود، اما در سویه اومیکرون شاهد انتشار 
بیشتر و شدت کمتر در بیماری بودیم. می توان گفت نهایتِ 
تغییرات در همین حد بوده و از نظر علائم آنچنان دچار تغییر 
نشدند و غالباً مشابه هم بودند.« او توضیح داده که »این بیماری 
در هر دو سویه با علائم ساده سرماخوردگی نظیر آبریزش بینی، 
بدن درد و سرفه هایی که گاه طولانی مدت بود، شروع می شد. 
گلو درد هم جزو علائمی بود که از ابتدا وجود نداشت و به مرور 
به نشانه های این بیماری افزوده شد. البته این گلو درد مقداری 
پیچیده تر است، به آسانی و با داروهای معمول بهبود نمی یابد و 
بعضاً ادامه دار است. در واریانت دلتا، با اختلال در حس چشایی 
و بویایی روبه رو شدیم؛ در صورتی که در انواع قبلی اختلال در 
این حواس مشاهده نشد و اگر هم در برخی موارد وجود داشت، 
خیلی چشمگیر نبود. یا حتی در سویه دلتا، درگیری ریوی 
بیشتر و در سویه اومیکرون، بدن درد رایج تر بود.« کرمانپور 
درباره تمهیدات بهداشتی لازم برای جلوگیری از گسترش 
موج جدید بیماری، گفته است که »مراکز واکسیناسیون یا 
خانه های بهداشت محلی در زمینه تزریق واکسن تا کنون 
به خوبی عمل کرده اند و پیش بینی می شود ارائه خدمات 
باکیفیت از سوی این مراکز بهداشتی و درمانی همچنان ادامه 
یابد. این مراکز هم برای کسانی که دوزهای ضروری واکسن را 
دریافت کرده اند و در پی دریافت دوز بوستر )یادآور( هستند 
و هم برای گروهی که تا کنون اصلًا واکسن کرونا را دریافت 
نکرده اند، آماده خدمت رسانی هستند. شهروندان محترم با 
مراجعه به این مراکز و با توجه با شرایط پزشکی، می توانند 
از این خدمات بهره مند شوند.« اما واکسن یادآور چه مدت 
بعد از دریافت آخرین دوز باید تزریق شود؟ مدیر اورژانس 
بیمارستان سینا، می گوید: »دوز یادآور قاعدتاً باید شش 
ماه بعد از دریافت آخرین دز تزریق شود. دلیل این موضوع 
این است که هنوز واکسن یکساله، همانند واکسن آنفلوآنزا، 
برای بیماری کرونا در جهان ساخته نشده و تمام واکسن های 
موجود فقط تا شش ماه ایمنی لازم را تأمین می کنند.« او ادامه 
داده »برای پیشگیری، باید به صورت تجمیعی عمل شود؛ 
واکسیناسیون شاید در کنترل مقطعیِ بیماری و کاهش علائم 

مؤثر واقع شود، اما باید دانست که انجام این کار به تنهایی فایده 
چندانی ندارد.«اما به گفته او منظور از این اقدام تجمیعی این 
است که »جهت پیشگیری از ابتلا به بیماری، مجموعه ای از 
اقدامات را باید به طور همزمان و با هم انجام داد. طبیعتاً واکسن 
راحت ترین راه است که هر زمان اراده کنید، قادر به دریافت 
آن خواهید بود، حتی اگر تا کنون به دلایل مختلف واکسینه 
نشده باشید. دومین و ساده ترین راه، شست وشوی منظم و 
دقیق دست هاست؛ هرچند که این کار طی این سه سال تقریباً 
به یک عادت تبدیل شده و خوب است که این عمل همچنان، 
به واسطه ضدعفونی با الکل، ژل آنتی باکتریال و یا شست وشو 
با آب، رعایت شود.« کرمانپور ادامه داده: »در قدم بعد، یکی 
از بی هزینه ترین اقدامات هم این است که سعی کنیم تا حد 
ممکن از حضور در اماکن پرازدحام و سرپوشیده بپرهیزیم و 
اگر مجبور به انجام این کار بودیم، ترجیحاً زمان حضور را کوتاه 
کنیم. استفاده از ماسک هم کماکان در فضاهای سرپوشیده و 
شلوغ همچون مدارس، دانشگاه ها، ادارات و... توصیه می شود. 
آخرین موردی که می توان به آن اشاره کرد، تهویه هواست؛ در 
منزل، محل کار و هرجایی که تجمعی در آن شکل می گیرد، 
انجام این کار برای جابه جایی هوای تازه و جلوگیری از انباشت 
حجم ویروس ها ضرورت دارد. مواردی که گفته شد مجموعه 
اقداماتی است که رعایت آن، بدون صرف هیچ هزینه ای، در 
تأمین ایمنی و پیشگیری از ورود ویروس به بدن کمک خواهد 
کرد.« او در این باره که موج جدید بیشتر کدام کشورها را درگیر 
خواهد کرد، گفته »در وهله نخست زادگاه ویروس، میزبان موج 
بعدی خواهد بود؛ یعنی چین و بعد کشورهایی که با آن ارتباط 
نزدیک دارند، علی الخصوص کشورهای اروپایی.«در خصوص 
سطح کشندگی و میزان مرگ ومیر در موج بعدی هم توضیح 
داده که »خوشبختانه با گذشت یک زمان نسبتاً طولانی، سطح 
آگاهی مردم افزایش یافته و می دانند چطور باید جلوی پیشرفت 
بیماری را بگیرند؛ آگاهی همیشه کمک کننده است و همواره 
سیر درمان را کامل می کند. امروزه با یادگیری نحوه کنترل 
بیماری و انجام دستورالعمل های ضروری، به اندازه سابق، با 
مقوله مرگ ومیر مواجه نیستیم؛ همان طور که آمار فوتی های 
ناشی از عفونت کووید از یک زمانی به بعد در کشور روند نزولی 
داشت و ما روزهای بدون فوتی را هم پشت سر گذاشته ایم. 
طبیعتاً در وضعیتی که جامعه از آگاهی لازم برای مقابله با 
بیماری برخوردار است، مانند گذشته به مرحله مرگ ومیر ناشی 
از این ویروس نخواهیم رسید و احتمال آن بسیار ضعیف است، 
اما برای اینکه جدیت بحران از حالت پاندمی به اپیدمی تقلیل 
پیدا یابد، زود است و بهتر این است که خطر ناشی از ویروس 

کرونا را مثل سابق به وسعت پاندمی ببینیم.«

مدیر اورژانس بیمارستان سینا: همچون گذشته به مرحله مرگ ومیر ناشی از این ویروس نخواهیم رسید و احتمال آن بسیار ضعیف است

فعلا گزارشی از موج جدید کرونا نداریم
واکسن تنها راه پیشگیری نیست؛ اجرای محدودیت های هوشمند یک امر ضروری است


